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Proseč je městem 
Vážení spoluobčané, 
dovolte mi, abych Vám s hrdostí oznámil, 

že se Proseč stala 12. městem chrudimského 
okresu. Na základě naší žádosti byla dne 
17. 3. 2011 Rozhodnutím č. 14/2011 sta-
novena předsedkyní Poslanecké sněmovny 
Miroslavou Němcovou obec Proseč městem 
Proseč. Slavnostní předání dekretu města 
proběhne 13. dubna 2011 v Praze, kde ho 
převezmu společně s místostarostou města 
Františkem Skálou. Velmi si cením toho, že 
nám byl navrácen historický statut, který 
naši předkové svým úsilím pracně budovali  
a který Proseč na mnoho desetiletí ztratila. 

Co nám udělení statutu města může při-
nést? Především vyšší prestiž - příležitost 
směřovat naše společenské, kulturní a spor-
tovní aktivity do širšího okolí a stát se tak 
lídrem regionu, mít větší šanci přivést do 
regionu nové investory, ale také maximálně 
podpořit místní živnostníky a podnikatele, 
aby vytvářeli nová pracovní místa. Nezved-
nou se ani daně a dotačně si také nepohor-

šíme. Všechny současné dotační tituly jsou 
vázány především na počet obyvatel, u něk-
terých dotací nám ale může statut města při-
nést hodnotící body navíc.  

Rád bych viděl Proseč jako pěkné, čisté 
a bezpečné město, které poskytuje živnostní-
kům příležitost v jejich podnikání, mladým 
rodinám klidné bydlení a kvalitní vzdělání 
jejich dětí, všem občanům možnost seberea-
lizace a seniorům spokojené stáří. Čeká nás 
mnoho práce a úkolů na několik příštích let. 
Je to však také pro nás pro všechny výzva, 
zda jsme schopni to dokázat. Jan Macháček, starosta města

Ale chtěl bych také potkávat občany, kteří 
jsou hrdí na své město, kde žijí. Nyní bude 
stát velký úkol nejen před vedením města, 
ale také před spoluobčany, aby byl tento sta-
tut zasloužený a přinesl nám všem prospěch. 
Je to závazek, který máme vůči předchozím 
generacím a který by měl být naplněn. 

 Znovuzískání statutu města pro nás tedy 
neznamená cíl cesty, ale spíše nový začátek.

Chtěl bych proto popřát nám všem do 
tohoto nového začátku hodně štěstí.

Půjčky na rozvoj bydlení
Městský úřad v Proseči upozorňuje 

občany, že mohou do 15. dubna 2011 
žádat o půjčky z Fondu rozvoje bydlení. 
Tyto půjčky jsou poskytovány obča-
nům na obnovu střechy, opravu fasády, 
výměnu oken, zateplení domu, zřízení 
plynofikace, kanalizační přípojku, roz-
šíření bytového fondu a podobné sta-
vební činnosti. Splatnost této půjčky 
jsou 4 roky, úrok do 5 %. Zvýhodněné 
úrokovou sazbou 3 % jsou půjčky na 
nové přípojky plynu nebo napojení na 
kanalizaci. Zájemci o uvedenou půjčku 
se mohou informovat přímo na Měst-
ském úřadě nebo na www.prosec.cz.  

 -měú-
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Zemřelí 
Václav Kubík, Proseč
Jaroslav Škorpík, Proseč
Pavel Háp, Proseč
Zdenka Šplíchalová, Mířetín

Podporujeme podnikání: ARGONEK.JJJK - Vyšívaná svatební oznámení – Jana Šedivá

             Lenka Žežulková

Další firmou, kterou bych Vám ráda 
představila v rámci podpory podnika-
telů Prosečska a okolí, je firma paní Jany 
Šedivé z Martinic - ARGONEK.JJJK. 

Už při pročítání dotazníku vyplněného 
paní majitelkou jsem zjistila, že jejich 
náplň práce je víc než zajímavá. Spolu se 
svými kolegyněmi vyrábí opravdu origi-
nální vyšívaná svatební oznámení, jme-
novky či pozvánky ke svatebnímu stolu 
a třeba i svatební menu. Nabídka vzorů je 
rozmanitá. V katalogu, který je k nahléd-
nutí ve firmě, naleznete sady klasických, 
romantických motivů, ale i mnoho dal-
ších pěkných originálních námětů. Stačí 
si jen vybrat. Ovšem to bývá ten nejtěžší 
úkol. Není jednoduché si vybrat z tolika 
zajímavých obrázků. Výhodou této firmy 
je možnost nahlédnutí do katalogu po 
telefonické či písemné (email) domluvě 
kdykoli v týdnu. Paní majitelka je ochotna 
věnovat se svým zákazníkům sedm dní 
v týdnu. Ceník jednotlivých výrobků se 
odvíjí od počtu objednaných kusů. Mini-
mální odběr je vždy uveden v katalogu 
u jednotlivých vzorů. Základní ceny jsou: 

svatební oznámení – 50 Kč/ks, 
svatební menu – 25 Kč/ks, jme-
novka – 18 Kč/ks a pozvánka ke 
svatebnímu stolu – 18 Kč/ks.

V minulém Prosečském zpra-
vodaji jsem psala, že mnohdy ani 
nevíme, jaké firmy v našem okolí 
pracují. Hned první z nich, která 
se mi ozvala - ARGONEK.JJJK 
– byla pro mě novinkou. Dou-
fám, že i nadále budeme spolu 
objevovat šikovné lidi, kteří nám 
mají co nabídnout. Již nyní jsou 
připraveny další dva články o fir-
mách Prosečska. 

Kontakty firmy: 
Jana Šedivá
Martinice 44, 539 44 Proseč
Tel.: + 420732 351 647
Email:ARGONEK.JJJK@seznam.cz

Máte i vy zájem? Podnikáte v obci Proseč nebo v blízkém okolí? 
Napište si o podmínky zveřejnění a formulář pro podporu podnikání.  
Kontakt: zezulkova.lenka@centrum.cz

V úterý 22. února zasedalo poprvé 
v letošním roce zastupitelstvo obce Pro-
seč, přítomných bylo všech 15 zastupi-
telů. Na programu bylo schválení hos-
podaření obce v roce 2010, rozpočtových 
změn v roce 2010, rozpočtového výhledu 
do roku 2014, čerpání sociálního fondu 
v roce 2010 a rozpočet sociálního fondu 
pro rok 2011, všechny body byly schvá-
leny jednohlasně. Následovalo schválení 
osadních výborů, zastupitelstvo schválilo 
počet členů, členy a předsedy osadních 
výborů místních částí Paseky, Záboří 
a Česká Rybná. Složení osadního výboru 
místní části Miřetín nebylo dodáno, 
proto nebyl zatím schválen. Předsedou 
osadního výboru Paseky byl zvolen Leoš 
Uher, Záboří Ladislav Rejent a Česká 
Rybná Miloslav Hurych. Platnost man-
dátu osadních výborů je do konce voleb-
ního období současného zastupitelstva, 
tedy do podzimu roku 2014. S osadními 
výbory již nyní probíhá spolupráce na 
řešení některých problémů a rozhodování 
o budoucích investicích. Očekávaným 
bodem zasedání bylo i schválení podání 
žádosti předsedkyni Poslanecké sně-
movny ČR Miroslavě Němcové o navrá-
cení historického statutu města. Zastupi-
telé schválili podání žádosti jednohlasně 
a všech 15 přítomných zastupitelů zároveň 
připojilo svůj podpis na žádost. Žádost 
byla následující den odeslána  

Ze zasedání zastupitelstva a jak to dopadlo již všichni víte.  
Podklady pro žádost a žádost, 
si mohou zájemci prohlédnout 
na internetových stránkách Proseče 
(www.prosec.cz). Zastupitelstvo dále roz-
hodlo o zřízení další třídy mateřské školy 
od nového školního roku v budově čp. 70 
„nová školka“. V současné době probíhají 
v objektu úpravy prostor, aby byly spl-
něny všechny platné stavební a hygienické 
normy pro provoz mateřské školy. Na 
závěr bylo opět jednáno o prodeji a koupi 
pozemků, plné znění všech bodů, které se 
týkají pozemků, si mohou zájemci pro-
hlédnout v usnesení, které je vždy zve-
řejněno na internetových stránkách obce. 
Host zasedání zastupitelstva, paní Bukáč-
ková, informovala zastupitele o založení 
Klubu seniorů v Proseči, ze strany vedení 
obce bylo vyjádřeno poděkování a slíbena 
podpora Klubu seniorů v budoucí čin-
nosti.

V úterý 15. března se konalo další zase-
dání zastupitelstva obce Proseč, přítom-
ných bylo 13 zastupitelů, dva byli omlu-
veni. Na programu bylo schválení návrhu 
rozpočtu obce Proseč na rok 2011 a roz-
počtové změny pro rok 2011, oba body 
programu byly schváleny všemi hlasy pří-
tomných zastupitelů. Dalším bodem bylo 
schválení plánu práce kontrolního výboru, 
předkladatelem byl předseda kontrolního 
výboru p. Baťa. Následovalo předložení ke 
schválení aktualizované směrnice Fondu 

rozvoje bydlení. Vzhledem k povinnosti 
občanů připojení se na kanalizaci jsme 
navrhli zvýhodnění půjček pro občany na 
zřízení nové kanalizační přípojky. Úrok 
je u těchto půjček pouze 3 % a splácení 
je nastaveno na dobu 4 let. Aktualizace 
směrnice byla schválena všemi hlasy 
přítomných zastupitelů. Místostarosta 
v závěru zasedání informoval zastupitele, 
že ČIŽP vydala souhlas na skácení líp 
č. 35 a č. 19 na katolickém hřbitově, tím 
bude moci být zajištěna opět bezpečnost 
pro návštěvníky hřbitova.

                                       Jan Macháček

Matrika  únor - březen 2011

Jubilanti

Děkujeme všem přátelům a zná-
mým, kteří se přišli rozloučit s mým 
manželem Pavlem Hápem a za květi-
nové dary.

  Manželka a dcery
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Ze života MŠ
V pátek 11. 2. zorganizovala paní uč. 

Blanka Stodolová besedu s hasiči z pro-
sečského sboru. Pan Robert Nekvinda 
dětem vyprávěl o práci hasičů a promí-
tal obrázky z opravdových zásahů. Děti 
se seznámily s veškerou činností hasičů 
– nejen že hasí oheň, ale i zachraňují 
lidské a zvířecí životy, pomáhají při 
povodních, autohaváriích a různých 
nebezpečných situacích. Děti si také 
vyzkoušely hasičkou výstroj. Hasiči 
dětem také prozradili, jak si dobře 
zapamatovat čísla nouzového volání.

Děti nakonec malovaly a kreslily  
obrázky s hasičskou tematikou. Ty nej-
vydařenější byly odeslány do výtvarné 
soutěže „PO očima dětí“.

14. 2. opět zavítalo do MŠ Diva-
délko úsměv s pohádkou „Jak pejsek 
onemocněl“. Děti prožívaly s pejskem  
a kočičkou příběh, ve kterém se poučily, 
jak mají chránit své zdraví . Představení 
bylo plné hezkých a veselých písniček, 
jako vždy nechyběla legrace a možnost 
zapojit se do děje zpěvem, tleskáním  
a odpověďmi na různé otázky.

Na masopustní karneval ve třídách 
se těšily všechny děti. Většina z nich 
si přinesla masky, ale mnoho dětí se 
z důvodu chřipky nemohlo zúčastnit. 
A tak se 25. 2. všechny zdravé děti sešly 
v motýlkové třídě, kde tančily, rejdily  
a soutěžily. Nechybělo malé občerst-
vení. Celé dopoledne proběhlo ve veselé 
a družné náladě a přispělo i k navázání 
dalších kamarádských vztahů.

                     Za MŠ M. Řebíčková

V sobotu 5. 3. 2011 uspořádali hasiči 
ze Záboří společně se ženami v pořadí již  
23. masopustní průvod. Za pěkného 
počasí se od osmé hodiny dopolední začali 
scházet do Rychtářových sadů účastníci 
průvodu. Kdo chtěl, mohl se posilnit 
klobásou, aby na téměř šestihodinovou 
obchůzku získal sílu a na kuráž nechybělo 
i něco ostřejšího. Což však není zadarmo, 
proto každá maska musí zaplatit účast-
nický příspěvek. 

  Zábořský masopust 

Kolem desáté hodiny se masky seřadily 
v sadech, kde je přihlížejícím představí 
Laufr a poté požádal zde přítomného sta-
rostu obce pana Jana Macháčka o povo-
lení masopustního reje. Po svolení starosty 
vyšel průvod čítající přes čtyřicet masek za 
doprovodu hudebníků Standy Nežádala, 
Honzy Boštíka a Roberta Kalouska nav-
štívit zábořská stavení. Laufr vždy domá-
cím připomněl, že začíná období půstu, 

které potrvá až do Velikonočních svátků 
a zároveň popřál vše dobré pro celý dům 
a jeho obyvatele. Všude zahrála hudba, 
zpívalo se a tančilo. Některé masky roz-
dávaly drobné pamlsky menším dětem 
a přihlížejícím dospělým zase hostinští 
nalévali štamprličku. Za bujarého veselí 
dorazil průvod v odpoledních hodinách 
zpět do Rychtářových sadů, kde se ještě 
posedělo, zazpívalo a zároveň se probíralo, 
co by bylo dobré na příští rok vylepšit.

Jsme rádi, že i letos 
mezi nás přišli spo-
luobčané, kteří ne-
jsou našimi členy  
a nejsou zábořáci, ale 
jsou ochotni si obléci 
masku, jít s námi a tro-
pit legraci. 

Uspořádání maso-
pustního průvodu 
s sebou přináší spoustu 
starostí a času, který 
masopustu věnujeme. 
Přesto se budeme snažit 
tuto tradici udržovat 
i nadále. Vše je také 
podmíněno náklon-
ností místních občanů, 

kterým chceme poděkovat za vlídné při-
jetí, pohostinnost i za finanční dary, které 
se používají na financování akcí pro děti.

Věříme, že se opět při masopust-
ním veselí příští rok všichni sejdeme  
a dokážeme alespoň na chvíli zapomenout 
na všední starosti.

     kronikář SDH Záboří Petr Zanina

Veřejná schůze v České Rybné
Dne 14. ledna se v místní části Česká 

Rybná konala veřejná schůze za přítomnosti 
starosty obce Proseč. Pan starosta seznámil 
občany s územním plánem, se strategickým 
plánem rozvoje obce a seznámil je s nově 
vzniklými komisemi. Občanům také objas-
nil činnost a fungování osadního výboru. 
Seznam navržených členů osadního výboru 
byl předán starostovi a Zastupitelstvo obce 
Proseč schválilo jeho složení dne 22. 2. 2011. 
Předsedou Osadního výboru v České Rybné 
je pan Miloslav Hurych ml., dalšími členy  
pan Miroslav Lacman, Josef Skála, Zdeněk 
Dostál, Pavel Skala, Petr Honzák a paní 
Lucie Oherová.

       Miloslav Hurych ml.

Co nového o stočném.
Jak jsme Vás informovali v předešlých  

vydáních zpravodaje, město připravuje 
vybírání stočného za odvádění splaškových 
vod z domácností a podnikatelských sub-
jektů tak, jak je povinna ze zákona učinit. 
Předpokládali jsme, že v tomto čísle již Vám 
bude možné sdělit, jaká bude výše poplatku 
na občana za rok, ale výpočet stočného je 
složitější než jsme předpokládali. K výpočtu 
se musí ještě vyjádřit jak SFŽP, tak MF ČR, 
aby naše odlišná výše poplatku nebyla důvo-
dem k vrácení dotace. Důvodem zdržení 
informace je i to, že v současné době zjišťu-
jeme další možnosti, jak dosáhnout stočného 
na spodní hranici možného rozmezí a záro-
věň, aby bylo přijatelné pro výše jmenované.

   Karel Hloušek   

Informace z Městského úřadu
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Přehled kulturních a sportovních akcí v Proseči a okolí
5.-15. 4. Velikonoční výstava v knihovně: Výstava prací žáků ZŠ Proseč - Obecní 
knihovna Proseč

6. 4. Žákovské vystoupení ZUŠ Skuteč - pobočka Proseč - učebna HV v ZŠ Proseč
9. 4. Turnaj ve stolním tenisu a stolním fotbálku - Orlovna Proseč, 9 hod.
9.-16. 4. 1. Jarní výstava - Budislav KD Krčma, výstava je prodejní
9. 4. Velikonoční inspirace - Polička, Tylův dům 13-17 hod.
10. 4. fotbal dorost: Proseč vs. Horní Újezd - hřiště v Proseč, začátek v 10 hod.
10. 4. fotbal A-mužstvo: Tuněchody vs. Proseč - 16,30 odjezd autobusu 14,45 hod.
14. 4. Fotři jsou lotři - Kino Proseč, komedie USA, přístupné, začátek v 19 hod.
15.-16. 4. Jazz festival 2011 - Polička, Tylův dům - 15. ročník festivalu
16. 4. fotbal dorost: Proseč vs. Řetová, hřiště v Proseči začátek v 10 hod.
17. a 24. 4. Velikonoční výstava - Zderazský domeček, slavnostní zahájení ve 14 hod.
17. 4. fotbal A-mužstvo: Krouna vs. Proseč 17 hod., odjezd autobusu 15,30 hod.
23. 4. fotbal dorost: Rybník vs. Proseč - začátek 14,30 hod., odjezd autobusu 13,00 
24. 4. fotbal A-mužstvo: Proseč vs. Nasavrky - hřiště v Proseči, začátek od 17 hod.
30. 4. fotbal A-mužstvo: Chroustovice vs. Proseč - od 17 hod., odjezd autobusu 15.15

Nové knihy v obecní knihovně
Pro dospělé čtenáře: 

Irena Dousková – Goldstein píše 
dceři, O bílých slonech, Eva Kačír-
ková – Na mrtvé je spolehnutí, Riziko 
povolání, Leo Kessler – Oheň na 
západě, Mario Martinez – Nešťastná 
mise, Vladislav Merhaut – Grafik 
Vladimír Boudník, Petr Kratochvíl 
a kolektiv – Velké dějiny zemí Koruny 
české (Architektura), Irena Oberman-
nová – Láska jako Řím, Iva Hercí-
ková – Vášeň, Rosamunde Pilche-
rová – Letní hlasy, Carolyne Swann 
– Rubínová pouta, F. Birkner Mahle-
rová – Daruj mi úsměv, Vlasta Pittne-
rová – V panských sídlech, Úředničtí 
sirotkové, Philippa Gregory – Králov-
ský rozmar

Pro dětské čtenáře:
Jana Jožinová – Hrajeme si s méďou 

Packou, Jitka Mádrová – Zvířátka žijí 
všude, Isabella Winklerová – Další 
pohádky ze statku strýce Josefa, Pere 
Rovira – Hledej dinosaury, Terry 
Deary – Mizerná první světová válka 
(Děsivé dějiny), Iva Hlaváčková – 
Magická cesta, James A.Owen – Indi-
gový drak

Impuls k vyhlášení literární soutěže 
podal v roce 1960 člen Osvětové besedy 
v Proseči, evangelický farář a kronikář 
městečka Proseč, pan Josef Dvořák. Po 
projednání s odborem školství a kultury 
ONV Chrudim byla vyhlášena okresní 
soutěž začínajících autorů (1960–1961), 
jejímž posláním bylo podchytit a zvýšit 
zájem začínajících autorů z oborů lite-
ratury. Tato soutěž směřovala a směřuje  
k rozvinutí přirozeného talentu na úseku 
umělecké tvořivosti. 1. ročníku se zúčas-
nilo 18 autorů z okresu Chrudim. Pro-
tože zájem o tuto soutěž vzrůstal, byl její  
2. ročník vyhlášen již v rámci Východočes-
kého kraje. Popularita soutěže stále rostla, 
autoři měli stále větší zájem, a proto byly 
podmínky soutěže od 5. ročníku změ-
něny a podle nových propozic se soutěže 
zúčastnilo 103 autorů z celé republiky. 

Nyní se soutěž koná jednou za tři roky 
a účastní se jí občané starší patnácti let 
z celé republiky, kteří nejsou členy Obce 
spisovatelů nebo Syndikátu novinářů. 
Hlavní cíl soutěže zůstává prakticky 
nezměněn, tj. podpořit začínající, zatím 
neprofesionální autory nebo lidi snažící 
se psát sobě pro radost. V naší soutěži 
mohou prezentovat svoje práce, mohou 
provést srovnání se svými kolegy a pro-
konzultovat svoje díla s odborníky, kteří 
jejich práce přečetli a posoudili. Všechny 
práce autorů musí být původní a dosud  
v soutěžích neobeslané. Soutěž je ano-
nymní a probíhá ve dvou kategoriích: 
próza všech žánrů a poezie.

Letos se pořádá již 20. jubilejní ročník 
literární soutěže „Proseč Terézy Nová-
kové“. Je to 50 let od 1. ročníku této sou-

 „Proseč Terézy Novákové“ 2011
těže. Autoři měli možnost do 28. února 
2011 posílat své příspěvky. Velmi mile 
nás překvapil rekordní počet došlých 
příspěvků. Do soutěže se přihlásilo 107 
autorů a přijato bylo celkem 118 pří-
spěvků (73 prací v kategorii poezie a 45 
prací v kategorii próza)! Všechny pří-
spěvky byly zpracovány a předány porotě 
ve složení Josef Krečmer, Petr Musílek 
a Josef Novák. Porotce teď čeká složitý 
úkol, všechny práce přečíst, posoudit  
a objektivně vyhodnotit nejlepší autory  
v jednotlivých kategoriích.

Slavnostní vyhlášení výsledků  
a setkání autorů a porotců bude v září 
letošního roku, v současné době probíhá 
příprava programu této akce.

Eva Rejentová

Kontrola a čištění komínů
Informace o zákoně č. 91/2010 Sb., o pod-

mínkách bezpečnosti provozu komínů, kou-
řovodů a spotřebičů paliv

Dnem 1. ledna 2011 nabyl účinnosti 
zákon č. 91/2010 Sb., o komínech, kouřovo-
dech a spotřebičů paliv, kde dle § 4 je stano-
veno nařízení lhůt kontrol čištění spalinové 
cesty, a to např. při sezonním provoze 1× 
za rok při palivovém spotřebiči o výkonu 
do 50 kW včetně. Lhůty kontrol nejsou jed-
notné, odvíjejí se od typu a výkonu palivo-
vých spotřebičů. Kontrola spalinové cesty 
musí být prováděna odbornou firmou, která 
vystaví potvrzení o provedení kontroly. 
Takovéto potvrzení mohou požadovat např. 
pojišťovny při pojistném plnění v případě 
požáru nemovitosti. Plné znění zákona 
naleznete na stránkách www.sdh-prosec.cz 
nebo www.prosec.cz   

 -měú-
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Zápis do 1. třídy
Ve dnech 20. a 21. ledna se konal zápis do první třídy. 

Budoucí prvňáčci přišli se svými rodiči, aby si prohlédli 
školu a aby předvedli, jak jsou na školu připraveni. Paní 
učitelky promyslely a připravily společenské hry a čin-
nosti, ve kterých děti předvedly, že se dovedou soustře-
dit na práci, reagují na pokyny a přiměřeně se vyjadřují.

K zápisu se dostavilo 35 dětí, pro 10 z nich rodiče 
na základě doporučení dětské lékařky nebo pedago-
gicko-psychologické poradny požadují odklad školní 
docházky. S pětadvaceti dětmi se paní učitelky, vedení 
školy a starší spolužáci těší na setkání v září 2011. 

Desatero pro budoucí prvňáčky
Znám svoje jméno a příjmení. Vím, jak se jmenují rodiče.
Umím se obléknout a převléknout do cvičebního úboru, a to tak rychle, aby 
na mě nikdo z mých kamarádů nemusel čekat.
Umím uvázat na tkaničce kličku, zapnout knoflík, zip.
Umím uklidit knížky, pastelky a hračky tam, kam patří.
Poznám barvy. Dovedu kreslit tužkou a pastelkami i malovat barvami. 
Umím vystřihnout obrázek nůžkami s kulatou špičkou.
Dovedu stolovat, používám příbor, po jídle si umyji ruce.
Dovedu poslouchat maminčino vyprávění se zájmem a v klidu.
Televizní pohádky, filmy a písničky pozorně sleduji a povídám si o nich 
s rodiči.
Svůj názor prosazuji přiměřeným způsobem, dokážu se přizpůsobit.Jarmila Broulíková

Festival vědy a techniky pro děti 
a mládež v Pardubickém kraji (FVTP). Ve 
čtvrtek 17. února se v Pardubicích konalo 
okresní kolo IV. ročníku FVTP, kterého 
se z naší školy zúčastnilo 5 dvojic žáků 
2. stupně se svými projekty.  

Naši školu reprezentovali tito žáci 
a žákyně: Daniel Barták a Matěj Makeš 
ze 6. ročníku, Viktor Koutný a Michael 
Vopařil z 8. ročníku, Jakub Klofát a Zde-
něk Pecina z 9. ročníku, Veronika Hla-
váčová a Dagmar Brunclíková také z 9. 
ročníku a Barbora Zvárová a Jana Chadi-
mová ze 7. ročníku. 

Konkurence byla veliká. V tomto kole se 
utkalo celkem 72 projektů z Chrudimska 
a Pardubicka. Z nich do krajského kola, 
které se bude konat také v Pardubicích  
17. 3. a 12. 3. 20011, postoupilo pouze 
41 projektů (z dalších okresů přibude 
v krajském kole ještě 31 projektů). Pro nás 

ZŠ Proseč informuje

Úspěch našich žáků na Festivalu vědy a techniky
je velkou radostí, že z uvedených pěti pro-
jektů do finálového kola první čtyři dvo-
jice našich žáků také postoupily. 

Všem dětem, které naši školu reprezen-
tovaly, patří velké poděkování za vzornou 
reprezentaci školy a postupujícím blaho-
přání. Budeme jim držet palce, aby uspěli 
co nejlépe i v kole krajském. 

                                                              
                               Mgr. Zdeněk Pecina

Ekologie letem světem      

Ve středu 2. února proběhl na 2. 
stupni naší školy projektový den 
„Ekologie letem světem“ tentokráte  
o zemích EU.

Každá třída si v dostatečném před-
stihu zvolila jednu zemi Evropské unie, 
ke které více jak měsíc soustřeďovala 
nejrůznější informace. Poté děti vše 
zpracovaly do různých podob. A tak 
byly k vidění nejrůznější výukové pla-
káty, prezentace, fotomateriály, knihy, 
ale i praktické ukázky například typic-
kých jídel, tanců či oděvů.

Během dpoledne pak děti postupně 
prošly všemi „zeměmi“, kde jim  jejich 
spolužáci svou zemi podrobně předsta-
vili, pobavili je, ale také zjišťovali, co 
návštěvníci o zemi vědí.

Byl to pro všechny velice příjemný  
a přínosný způsob výuky, kdy se vlastně 
děti učily navzájem.

 

 

Mimořádný úspěch    
Žákyně 9. B Barbora Makešová si 

skvěle vedla v okresním kole matema-
tické olympiády, které se konalo 1. 2. 
2011 v Chrudimi. Obsadila 1.-2. místo 
a postoupila do kola krajského.  Gratu-
lujeme, děkujeme za vzornou reprezen-
taci školy a přejeme mnoho úspěchů 
v krajském kole.
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Fotbalové soustředění A-mužstva 
a dorostenců se uskutečnilo na Milovech. 
Soustředění bylo zaměřeno hlavně na 
doplnění fyzické zdatnosti před blížícími 
se soutěžními zápasy jara. Třicet účastníků 
prožilo v malebném kraji pěkný víkend.

HLEDÁME TALENTY PROSEČSKÉ KOPANÉ
A skutečně mnoho talentů objevil tur-

naj v tělocvičně ZŠ. Uspořádal ho Fot-
balový klub Proseč ve spolupráci se ZŠ 
Proseč. Pozvání dostali i žáci perálecké 
školy. Záštitu nad turnajem převzala firma 
ERGOTEP Proseč.

Celkem 36 účastníků sehrálo turnaj 
ve třech kategoriích. A v každé byl také 
odměněn nejlepší hráč. V té nejmladší 
se jim stal Venda Beránek (na snímku), 
v dalších kategoriích Vítek Lustyk 
a Standa Klát. Potěšující je zejména účast 
těch nejmenších, kteří dostanou pří-
ležitost v nejmladších žácích FK Proseč. 
Každý z účastníků obdržel diplom, cenu 
a občerstvení. Talenty pozorně sledo-
vali trenéři prosečské fotbalové mládeže. 
Všichni účastníci byli velice spokojeni.                

  
 

Soustředění 

JH, FK Proseč

Voda základ života
Ze sdělovacích prostředků občas sly-

šíme, jak odborníci varují před možným 
celosvětovým problémem nedostatku 
pitné vody pro lidstvo, jejíž nedostatek 
se již někde projevuje a někde se projeví 
později. Je známo, že hladiny spodních 
vod klesají také proto, že je srážková 
voda z krajiny rychle odvedena melio-
racemi, zregulovanými koryty potoků, 
zemědělskou činností a dalšími vlivy 
místo toho, aby měla možnost se čás-
tečně vsakovat do země a napájet spodní 
prameny.

Dříve narození občané pamatují ve 
svém okolí množství různých tůněk, 
rybníčků, studánek a klikatých potůčků, 
které v našem okolí byly a spolu 
s mezemi a remízky v polích vodu 
v krajině zadržovaly. Dnes, jak můžeme 
pozorovat, se do naší krajiny tyto prvky 
vracejí nejen díky dotacím ze státního 
rozpočtu a obecních rozpočtů, ale i díky 
vynakládaným finančním prostředkům 
soukromých osob.

V naší obci již v předešlém a i v sou-
časném složení zastupitelstva byl schvá-
len záměr revitalizace části vodního 

toku Martinického potoka a vybudování 
nového rybníka v místě zvaném Dolce. 
Jednalo by se částečně o jeho obnovu, 
neboť tam rybník byl a sloužil pro potřebu 
mlýna, který v třicátých letech minulého 
století vyhořel a dům byl následně pře-
stavěn v zemědělskou usedlost a rybník 
úpravami pozemků později zanikl.

V současné době je zpracovávána stu-
die ve variantách, aby se již vědělo, které 
pozemky záměr zasáhne a která varianta 
bude schůdná v návaznosti na vlast-
nické vztahy k pozemkům a přitom bylo 
zadrženo co největší množství vody, kdy 
její určité množství by sloužilo k odpouš-
tění do koryta potoka v době, kdy vysy-
chají i tůně. Revitalizací toku se rozumí 
vrácení jeho koryta do původního místa 
tak, jak je stále i patrno z katastrální 
mapy.

Uskutečnění záměru je však závislé na 
případné dotaci z některého z operačních  
fondů pro tento účel. Podání žádosti 
o dotaci předchází vydání platného územ-
ního rozhodnutí a k tomu je nutné mít 
vypořádány vlastnické vztahy k pozem-
kům. S možnými vlastníky pozemků bylo 
již předběžně jednáno o možné směně, 
či odprodeji potřebných části pozemků 

a následně budou s nimi sepisovány 
smlouvy o smlouvách budoucích. Kdy 
by bylo možné záměr uskutečnit nelze 
předpovědět, záleží na prioritách stát-
ního  rozpočtu. Zadržení vody v krajině 
horních tocích potůčků a potoků je také  
jedním z protipovodňových opatření. 
Tak uvidíme.

Zbudování této vodní plochy nemá 
nic společného se zamýšlenou výstav-
bou vesničky pro holanskou klientelu 
v lokalitě pod Františkami, ani se obec 
nepodílí na případné obnově rybníků 
na horním toku potoka na Martinicích. 
V tomto případě se jedná o soukromý  
záměr investora na svých pozemcích.  

Postupně budeme čtenáře zpravo-
daje informovat o tom, co je v popsané  
záležitosti nového.

          Karel Hloušek
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Přichází jaro a s ním i čas turistické 
sezóny, zanedlouho se nám letos poprvé 
otevřou brány zámků, hradů, muzeí i dal-
ších kulturních památek. Často se za nimi 
vydáváme do ciziny nebo do vzdálenějších 
koutů naší vlasti a přitom ani nevíme, co 
se nachází v našem nejbližším okolí. 

Ve Zderazi můžeme nabídnout k pro-
hlídce návštěvníkům několik zajímavých 
míst. Prvním z nich je PÍSKOVCOVÉ 
SKALNÍ OBYDLÍ, které se nachází 
v samotném srdci obce. V tomto pískov-
covém obydlí prokazatelně v polovině 19. 
století žili lidé. Zderaz v té době zažívala 
svůj „boom“ v počtu obyvatel. V kronice 
z tehdejší doby je zaznamenáno přes 
600 obyvatel (v současné době jich má 
obec Zderaz necelých 300). Proto méně 
majetní lidé nepohrdli bydlením ve skle-
pích, ke kterým si přistavovali různé pří-
střešky.

Dalším zajímavým místem k pro-

Kam ve Zderazi a blízkém okolí … hlídce je EXPOZICE FOTOGRAFIÍ 
DOSUD DOCHOVANÝCH SKLEPŮ. 
Ta se nachází hned vedle pískovcového 
skalního obydlí a i ona je umístěna do 
jednoho z vytesaných sklepů. Zderaz je 
totiž těmito sklepy doslova protkána. Do 
současné doby se jich dochovalo kolem 
40. Většina z nich v minulosti sloužila 
k uskladnění hospodářských plodin, v jed-
nom ze sklepů byla kovárna a některé byly 
používány jako dílny.

Život ve Zderazi a blízkém okolí náv-
štěvníkům přiblíží výstava ve ZDERAZ-
SKÉM DOMEČKU, v jehož podtitulu 
jsou slova historie - tradice - současnost. 
Tento podtitul tedy říká, co vše naleznete 
v jeho stálé expozici. Dovíte se zde zají-
mavé věci týkající se historie obce - odkud 
pochází její název,  historické mapy obce, 
znak a prapor, historii praní, zeměděl-
ství, tkalcovství, lyžování, a mnoho dal-
šího. Můžete si tu přečíst některé pověsti 
z našeho okolí. A dále Vám přiblížíme 

tradice, které se u nás snažíme dodržo-
vat. Doufáme, že ve skromných podmín-
kách „Domečku“ naleznete spoustu zají-
mavého. Již potřetí se v tomto objektu 
bude konat prodejní VELIKONOČNÍ 
VÝSTAVA dětí ze ZŠ A MŠ v Perálci 
(17. dubna v 14:00 - slavnostní zahájení, 
24. dubna 13:00 - 17:00).

Pokud máte rádi přírodu a výlety do 
ní, můžete dále navštívit spoustu maleb-
ných míst, které leží v okolí obce. Mezi 
ně patří přírodní skalní útvar se zajícem 
umístěným na jeho vrchu, ke kterému se 
vztahuje jedna z pověstí. Tu si je možné 
přečíst přímo na místě, nebo již dříve ve 
Zderazském domečku. Dalšími maleb-
nými místy jsou přírodní památka Piv-
nice, jeskyně Betlém, studánka Kapalice 
a další. 

Mnoho zajímavých informací naleznete 
na webové stránce www.zderazskezaji-
mavosti.webgarden.cz. Těšíme se na Vaši 
návštěvu.

Za kulturní komisi obce Zderaz
Martina Nováková

Klub seniorů
Činnost prosečského klubu seniorů 

se slibně rozvíjí. Od začátku března se 
scházíme v naší klubovně a postupně 
ji vybavujeme potřebným zařízením. 
Mnozí z nás se už těší na pravidelná 
čtvrteční setkání. Poutavou besedu nad 
prosečskou kronikou vystřídala 3. března 
beseda s matrikářkou paní S. Češko-
vou. Dozvěděli jsme se řadu užitečných 
informací o sociálních a zdravotních 
problémech seniorů. 10. března jsme 
navštívili firmu Odehnal a syn, kde nás 
manželé Odehnalovi velmi přívětivě 
přivítali, provedli nás celým provozem 
a ochotně nás oni i zaměstnanci sezná-
mili s výrobou šindelů. Obzvlášť jsme 
obdivovali namáhavou ruční výrobu, 
kterou vyžadují především památkáři. 
Neuvěřitelný je pořádek, který v dílnách 
i v celém objektu vládne. Děkujeme 

Odehnalovým za velmi pěkný, zajímavý 
a poučný zážitek.

Březnový program Klubu pokračuje 
dále besedou se zdravotní sestrou na 
téma „východní a západní medicína“. 
Čekáme také návštěvu pana starosty 
Jana Macháčka a pak se chceme bavit 
při prosečském „Nikdo není dokonalý“. 
Možná ještě v březnu stihneme besedu 
s paní Cachovou ze Záchranné stanice 
Pasíčka. No a v dubnu už kromě pravidel-
ných besedních čtvrtků doufáme v pěkné 
počasí, abychom mohli vyrážet do pří-
rody, navštívit základní školu, případně 
prohlédnout si jiné zajímavé objekty.

Jsme rádi, že prosečští senioři nechtějí 
jen pasivně přihlížet, co se kolem děje, ale 
mají chuť scházet se, bavit se, dál se vzdě-
lávat – prostě aktivně žít. 

Ty seniory, kteří stále nevědí, kde zjistí 

informace o programu a akcích klubu, 
odkazuji na vývěsní skříňku před Obec-
ním úřadem v Proseči nebo před infor-
mačním centrem (bývalou Karou), na 
osobní kontakty a samozřejmě na tabuli 
v klubovně.

     
  

Za KS V. Stoklasová
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Buďme všichni veselí, 
že jsme jara dočkali, 
ptáčkové už přilétají, 
zmrzlou zemi odmykají. 

 

 
Přijďte si poslechnout … 

… CO SI PTÁČCI POVÍDAJÍ  
 

ZŠ a MŠ Perálec ve spolupráci s OÚ Zderaz Vás srdečně zvou na tradiční prodejní 

Velikonoční výstavu  
ve Zderazském domečku 17. dubna ve 14 hodin - slavnostní zahájení 

 

Výstavu můžete navštívit i v neděli 24. dubna od 13 do 17 hodin. 

FOTŘI JSOU LOTŘI             10. 4. od 19,00 hod.

KINO PROSEČ vás zve na promítání filmu

Základní a mateřská škola Perálec
přijímá nové děti k předškolnímu vzdělávání pro školní rok 2011/2012

Zápis do mateřské školy do konce dubna

Nabízíme:
• pohodové rodinné prostředí
• menší počet dětí – možnost individuálního přístupu
• pestrou nabídku aktivit v souladu s rámcovým 

vzdělávacím programem dle ŠVP „Letíme světem 
s Vilíkem a Májou“ 

• využití interaktivní tabule; podnětné prostředí plné 
kvalitních her a hraček

• výhodné umístění v blízkosti přírody – možnosti 
využití při činnostech a aktivitách; vybavenou školní 
zahradu, venkovní učebnu

• projekty a akce pro děti i veřejnost; cvičení rodičů 
s dětmi pro současné i budoucí školáčky

• otevřenou spolupráci s rodiči
• plně kvalifikované pedagogy

JE NUTNÉ SI VYZVEDNOUT PŘIHLÁŠKU I PRO DÍTĚ, 

KTERÉ NASTOUPÍ AŽ V     PRŮBĚHU ŠKOLNÍHO ROKU.  

Přihlášku si můžete vyzvednout u učitelek MŠ, dopoledne 

od 6.30 h do 10.00 h nebo odpoledne od 12.30 h do 15.00 h.

Příspěvek OÚ nově přihlášenému dítěti 1 000,- Kč

Přijďte se podívat! Těší se na Vás děti a učitelky z MŠ Perálec.
www.skola-peralec.webnode.cz

Zápis do MŠ Proseč u Skutče
Kdy :   11.4. – 15.4. 2011 v MŠ Proseč
Přijímají se děti pro r. 2011-2012, které v průběhu školního roku 

dovrší 3. let věku.

Děti budou přijaty již od září  2011.

Rodiče si v MŠ vyzvednou při-
hlášku a vyplněnou i s údaji od dětské 
lékařky,vrátí zpět do MŠ.

Je třeba uvést veškeré údaje o dítěti, 
zvláště pokud je třeba vytvořit před-
poklady pro integraci (zajištění asis-
tenta).

Pro školní rok 2011-2012 se plánuje 
otevření nové 4.třídy MŠ v budově 
nad knihovnou.

Za MŠ Mgr.Dana Marková

K Jahůdkám,Muchomůrkám a Motýlkům přivítáme rádi  
i Sluníčka! Kapacita tedy bude dostatečná, proto se těšíme na 
všechny děti.

 

ZASÍLÁNÍ HLÁŠENÍ POMOCÍ SMS
PŘIHLÁŠOVACÍ SMS: IK PROSEC REGISTRUJ  na číslo 605733680
ODHLÁŠOVACÍ SMS: IK PROSEC ODREGISTRUJ číslo 605733680

2011 - březen - květen

Ne

13. 3.

18 h

HARRYPOTTERARELIKVIE SMRTI - ČÁST 1
UK/2010/146 min/fantasy/do 10 let nevhodný

Sedmé a posledním pokračování dobrodružství Harryho
Pottera, které je očekávanou událostí a bude rozděleno do dvou
celovečerních filmů.

35
Kč

Ne

27. 3.

18 h

JAKOKOČKYAPSI: POMSTAPROHNANÉKITTY
USA/2010/90min/rodinný/český dabbing/přítupný bez omezení

V pradávné bitvě mezi kočkami a psy zašla jedna kočička až
příliš daleko. Kitty Galore, bývalá agentka kočičí špiónské
organizace, se dala na špatnou cestu.

25
Kč

Ne

10. 4.

19 h

FOTŘI JSOU LOTŘI
USA/98min/komedie/přístupný bez omezení

Nejhorší věcí v životě Grega Jebala (Ben Stiller) je jeho tchán
Jack Byrnes (Robert De Niro). Na to si už za tu dobu, co žije s
dcerou bývalého elitníhoagenta tajných služebstačil zvyknout.

35
Kč

Ne

1. 5.

19 h

NAVLÁSKU
USA/2010/100min/anímovaný/č. dabbing/přístupný bez omezení

Na vlásku je animová komedie o dívce, která má kouzelné vlasy
zlaté barvy dlouhé víc než 70 stop. Princezna Locika je unesena
a zamčena v tajné věži a touží po dobrodružství.

25
Kč

Ne

15. 5.

19 h

ODCHÁZENÍ
ČR/2011/93min/komedie/přístupný bez omezení

Bývalý prezident a dramatik Václav Havel debutuje jako režisér.
Příběh filmu se odehrává ve zlomovém okamžiku života Dr.
VilémaRiegera, který po dlouhá léta zastával funkci kancléře.

35
Kč

Ne

29. 5.

19 h

KRÁLOVAŘEČ
UK/2011/118 min/drama/do 12 let nevhodný

Po smrti anglického krále Jiřího V. je Bertie, který celý život trpí
vadou řeči, nečekaně korunován králem Jiřím VI. Británie stojí
na prahu 2. světové války a zoufale potřebuje silného vůdce.

35
Kč

www.prosec.cz/kino

KINO PROSEČ - PROGRAM www.prosec.cz/


